
beavatkozása a mezőgazdasági rendelte-
tésű földek használatába; 6. a közigazga-
tás szerepe a műemlék- és természetvéde-
lemben; 7. a közigazgatási tisztviselők sze-
repe a jogszabályok előkészítésében. E té-
mák közül a Nemzetközi Közigazgatástudo-
mányi Intézet igazgatótanácsa előrelátha-
tólag hármat szándékozik az 1965-ben tar-
tandó XIII. Nemzetközi Közigazgatástudo-
mányi Kongresszus napirendjére felvenni. 

A bécsi kongresszus keretében fogadást 
adott a delegátusok részére Gorbaeh kan-
cellár (a schönbrunni kastélyban), Figl 
volt kancellár, alsó-ausztriai tartomány-
főnök (a dürnsteini szövetkezeti szőlő-
gazdaságban) és Jonas bécsi polgármester 

(a Ratliausban). Ezek az alkalmak is 
hasznosan szolgálták azt a célt, hogy a 
delegátusok minél több személyes eszme-
cserét folytathassanak egymással. A kül-
döttek körében általában az volt a véle-
mény, liogy a kongresszus tanácskozásai 
gyümölcsözőek voltak, de a jövőben a 
szervezést még tökéletesíteni lehet és kell, 
főként az eddiginél több, kisebb létszámú 
munkacsoport beálbtása útján. Úgy gon-
doljuk, hogy a helyes irányban való tovább-
haladás iránti várakozással tekinthetünk 
a jövőben sorra kerülő nemzetközi köz-
igazgatástudományi találkozók elé. 

M A R T O N Y I J Á N O S 

Geomorfológiai tér, 

A geomorfológiai térképezés albizott-
ságát a Nemzetközi Földrajzi Unió alkal-
mazott geomorfológiai bizottsága 1960-ban 
az Unió stockholmi közgyűlésén létesítette 
a geomorfológii térképezés iránt egyre 
fokozódó érdeklődés, valamint a geomor-
fológiai térképek növekvő jelentőségének 
fölismerése nyomán. Az albizottság fel-
adatá t az alkalmazott geomorfológiai 
bizottság 1960. augusztus 13-i ülésén a 
következő pontokban határozta meg: 
1. a részletes geomorfológiai térképezés 
alapelveinek ós a térképezés egységes 
koncepciójának a kidolgozása; 2. a kutatás 
olyan újabb módszereinek bevezetése a 
geomorfológiába, amelyek a geomorfoló-
giai térképezés eredményeként kerültek 
kidolgozásra; 3. a nemzetgazdaság (népgaz-
daság) támogatása a geomorfológiai térké-
pezéssel a földrajzi környezet minél jobb 
hasznosítása út ján. 

Az albizottság elnöke a geomorfológiai 
térképezés kitűnő és elismert művelője, a 
kiváló lengyel morfológus, dr. M. Klima-
szevski professzor lett. 

Az előbb említett program megvalósí-
tása módozatainak megbeszélésére ült 
össze az albizottság első konferenciája 
1962. május 2—12 között Lengyelország-
ban. 

A minden tekintetben jól sikerült kon-
ferencia megrendezésével a Lengyel Tudo-
mányos Akadémia Földrajzi Intézetét 
bízta meg a Nemzetközi Földrajzi Unió. 
Az ülésen t öbbek között részt vett J. Tricart 
professzor (Strasbourg), a Nemzetközi 
Földrajzi Unió alkalmazott geomorfológiai 
bizottságának elnöke, H. Verstappen (Hol-
landia), a bizottság titkára, I. P. Bakker 

épezési konferencia 

(Hollandia), M. Klimaszevski (Lengyel-
ország), a geomorfológiai térképezési albi-
zottság elnöke, L. Berry (Khartum, Szu-
dán) , I. Bemek (Csehszlovákia), J. Dresch 
(Párizs, Sorbonne), R. Balon (Lengyelor-
szág), J. Gellert (NDK), F. Gullerüops 
(Belgium), P. Michel (Dakar). A konferen-
cia titkára dr. Sylvia Gilewska volt. 

A konferencia üléseit és tanácskozásait 
Krakkóban, Torunban és Varsóban tar-
totta. Az előadásokat geomorfológiai tér-
képkiálbtással és tanulmányi kirándulások-
kal kapcsolták össze, amelyek elvezették a 
résztvevőket a sziléziai iparvidékre, a 
krakkói Jurába, a Keleti Beszkidekbe, a 
Magas Tátrába, a Lengyel Alföldön Torun 
és Bydgoszcz, valamint Nowo Miasto 
vidékére. 

A konferencián több fontos előadás hang-
zott el: így Tricarté az északnyugat-
afrikai szemiarid területek morfológiai 
térképezéséről, Berryé a sivatagi és pusztai 
torületek morfológiai térképezéséről, Kli-
maszovskié a lengyel, Gellerté az NDK-
beli, Demeké a csehországi morfológiai 
térképezésről, Bakkeré a geomorfológiai 
és talajtani térképek viszonyáról, Ver-
stappené a légi felvételeknek a felhasznál-
hatóságáról a morfológiai térképezésben. 
Az első nap délelőttjén tartottuk meg mi is 
előadásunkat Bulla Béla akadémiai leve-
lező taggal, a magyarországi morfológiai 
térképezési munkálatok állásáról ,,Die 
geomorphologisclie Übersichtskarte Un-
garns" címen. 

Az előadásokat követő kétnapos vi ta 
során két felfogás kristályosodott ki: 
a Klimaszevski professzor által képviselt 
lengyel, és az általunk képviselt magyar 
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állásfoglalás. A lengyel vélemény szerint a 
geomorfológiai térképnek a) a felszíni 
formákat ; b) о formakialakító procesz-
szusokat ós с) о formák korát kell szemlél-
tetnie ós bemutatnia. A magyar álláspont 
az volt, hogy mindezek mellett a morfoló-
giai térképnek — akár színnel, akár 
valami más módon — fel kell tüntetnie a 
közetanyagot (a litológiai alapot) is, amely-
ből a forma felépült, mert hiszen egész sor 
kőzetminőséghez kötött forma van, vala-
mint a hidrográfiai hálózatot és a legfonto-
sabb morfológiai adatokat. 

Hosszas vita után a magyar álláspont 
érvényesült és kompromisszumos megol-
dás született. Eszerint a részletes geomor-
fológiai térképeken fel kell tüntetni a for-
mákat felépítő kőzetanyagot is, de általá-
ban tovább kell kutatni és kísérletezni 
olyan módszerek kimunkálásán, amelyek a 
célnak leginkább megfelelő megoldást te-
szik lehetővé. A londoni kongresszusig 
hátralevő két óv folyamán elkészülő geo-
morfológiai térképeket értékelés céljából 
a kongresszuson lehetőleg be kell mu-
tatni. 

Egyhangú határozatként mondta ki a 
konforencia, hogy a geomorfológiai térké-
peknek szigorúan tudományos tartalom-
mal kell kószülniök. Az ilyen térképekből 
azután praktikus célok érdekében további 
megfelelő tematikus morfológiai térképek 

készíthetők. Ami a térkép mórtókét illeti, 
a konferencia határozata szerint az 1:100— 
1:10 000-ig geomorfológiai alap- ós terv-
rajz, 1:10 000—1:100 000-ig részletes geo-
morfológiai térkép, 1:100 000 felett általá-
nos (áttekinthető) térkép. 

A konferenciával kapcsolatos geomorfo-
lógiai tórkópbemutatón nagy tetszést arat-
tak a szemléletesen elkészített, gazdag 
tartalmú lengyel térképek, különösen az 
észak-lengyelországi síksági térképek. Ké-
szítésükről R. Galon professzor és munka-
társai számoltak be. 

Mind a krakkói, mind pedig a toruni 
longyel beszámolók ós térképbemutatók 
hangsúlyozták a geomorfológiai térképek 
felhasználhatóságát az urbanisztikában, a 
bonitációs munkálatokban és a regionális 
tervezésben. 

Nekünk magyar résztvevőknek különö-
sen hasznos és eredményes volt a jól szerve-
zett ós kitűnően megrendezett konferen-
cia. Nemcsak azért, mert álláspontunkat 
eredményesen képviseltük és annak híve-
ket szereztünk, hanem azért is, mert a 
geomorfológiai térképezés albizottsága len-
gyelországi konforonciájának tanulságait 
és eredményeit gyümölcsöző módon tudjuk 
felhasználni hazai kutató- ós térképező 
munkánkban is. 

P É C S I M Á R T O N 

Beszámoló a IV. agi 
A pisai egyetem, illetve az „Agrochi-

mica" szerkesztősége 1957-ben rendezett 
először nemzetközi konferenciát az agyag-
ásványkérdésről. A foszfor, majd a nitro-
gén talajtani és biokémiai problémáiról 
Procchióban, illetve Sevillában rendezett 
szimpóziumok után ismét Pisában gyűltek 
összo ez év áprilisában 13 ország képvi-
selői a növények tápanyagfelvételével kap-
csolatos legújabb kutatási eredmények 
megbeszélésére. E nagy és szerteágazó 
problémát 5 szekció-ülésen vitattuk meg. 
Az egyes üléseket az illető témakör egy-egy 
nemzetközileg is elismert specialistájá-
nak bevezető, a kutatás helyzetét összefog-
laló előadása nyitotta meg. A hozzászólá-
sok és vita után hangzott el az egy-egy 
részletkérdéssel kapcsolatos konkrét kuta-
tási eredményekről szóló 28 korroferátum. 

Az első szekció bevezető előadásában 
A növénytáplálkozás néhány szempontja 
címmel R. S. Russel (Anglia) általános 
áttekintést adott a növónyoknek a talaj-

kémiai szimpóziumról 
ból történő tápanyagfelvételéről. Ez a 
folyamat három részre bontható: 1. az 
ionok bejutása a gyökérbe, 2. aktív transz-
port a gyökéren belül, 3. bejutás a szállító 
szövetrendszerbe ós a továbbszállítás. 

Az első szakasszal kapcsolatban a leg-
vitatottabb kérdés a látszólagos szabad 
hely kérdése. Számos megfigyelés szerint 
ugyanis az ionfelvétel az első 10—15 per-
ces szakaszban független a környezeti 
tényezők hatásától és nem metabolikus 
jellegű. Azonban éppen az utolsó időkben 
több olyan közlemény is megjelent, amely-
nek értelmében a látszólagos szabad helye-
kon való ionfelvételt nem lehet kizáróla-
gosan passzív fizikai folyamatnak fel-
fogni. 

Az aktív transzport mechanizmusá-
nak tárgyalásakor az előadó áttekintette a 
régebbi Lundegárdh-fóle anion-légzési kon-
cepciót, valamint az újabb feltételezéseket 
az ún. ,,carrier"-ek, vagyis szállítók szere-
péről. A szállítóelmólet szerint az ionok 
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